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Gdaƒsk ma swojego przed-
stawiciela w Brukseli. 
Zosta∏ wy∏oniony w drodze
konkursu pokonujàc 41
kandydatów. Od maja br.
znajduje si´ ju˝ w stolicy
Unii Europejskiej.

K andydaci musieli sprostaç wy-
sokim wymaganiom stawianym

przez w∏adze miasta, musieli bo-
wiem posiadaç wy˝sze wykszta∏ce-

nie, wykazaç si´ znajomoÊcià co naj-
mniej trzech j´zyków obcych, bardzo
dobrà orientacjà w zakresie zagad-
nieƒ zwiàzanych z Unià Europejskà
oraz sta˝em pracy minimum dwulet-
nim. Zainteresowanie posadà by∏o
bardzo du˝e. Zg∏oszenia nades∏a∏o
41 kandydatów; 24 kobiety i 17 m´˝-
czyzn. Komisja konkursowa zakwa-
lifikowa∏a do drugiego etapu 24 oso-
by. Po przejÊciu pisemnych i ustnych
testów konkurs wygra∏ Igor Strzok.

Zadaniem reprezentanta Gdaƒ-
ska w Brukseli jest m.in. przygoto-
wanie miasta do udzia∏u w pracach
przysz∏ego biura województwa po-
morskiego. Powstaç ma tak˝e stra-
tegia obecnoÊci miasta i regionu
w stolicy Unii Europejskiej. Dzi´ki
naszej obecnoÊci w stolicy Unii Eu-
ropejskiej b´dziemy dobrze poin-
formowani o inicjatywach oraz
projektach przygotowywanych
przez Uni´. ■

- Szykuje si´ Pan do wyjazdu.
W Brukseli b´dzie Pan goÊcinnie ko-
rzysta∏ z biura zaprzyjaênionej
z Gdaƒskiem Bremy. Jakie nadzieje
wià˝e Pan ze swojà pracà w siedzi-
bie Unii Europejskiej?

- Mam nadziej´, ˝e uda mi si´
wspomóc skomplikowane dzia∏ania
majàce na celu pozyskanie unijnych
Êrodków na inwestycje. Chcia∏bym
podkreÊliç, ˝e nie chodzi mi tu tylko
o przedsi´wzi´cia gdaƒskie; patrz´
szerzej, majàc na uwadze ca∏e Trój-
miasto i region pomorski. Do pozy-
skania pieni´dzy ze Êrodków pomo-
cowych Unii konieczny jest jednak
intensywny lobbying i to zarówno
w Brukseli jak i w Warszawie. Nie-
s∏ychanie wa˝na jest te˝ umiej´tnoÊç
przygotowywania projektów i wie-
dza o oczekiwaniach drugiej strony.

- Du˝o mówi si´ obecnie o fundu-
szach przedakcesyjnych przeznaczo-
nych m.in. dla regionów i miast.

Czy uwa˝a Pan, ˝e dotychczas korzy-
staliÊmy z tych Êrodków w sposób,
ogl´dnie mówiàc, niewystarczajàcy?

- RzeczywiÊcie, s∏yszy si´ cz´sto
o tym, ˝e Polska nie wykorzystuje
w pe∏ni przyznawanych jej Êrodków.
Takie przekonanie utrwalajà media,
uwypuklajàc ten problem i pokazu-
jàc czasami, w jakich sferach za-
przepaszczonych zosta∏o wiele mo˝-
liwoÊci. Przyczyny tego sà ró˝ne.
Dlatego wyciàganie ogólnych wnio-
sków, bez dok∏adnej znajomoÊci
przedmiotu, niczemu dobremu nie
s∏u˝y. Na pewno jednak mo˝na po-
wiedzieç, ˝e polskie wnioski sà cz´-
sto przygotowywane bez dobrej
znajomoÊci standardów planowa-
nia inwestycji obowiàzujàcych
w Unii i w ogóle w krajach Europy
Zachodniej....

- I odpadajà w przedbiegach; czy
nie tak w∏aÊnie si´ dzieje?

- Tak, najcz´Êciej wÊród wielu
ró˝nych dokumentów brakuje tego
najwa˝niejszego, czyli jasno sformu-
∏owanego celu ca∏ego przedsi´wzi´-
cia. Nie ma biznesplanu, ani analizy
zagro˝eƒ czy tzw. studium wykonal-
noÊci. Autorzy skupiajà si´ na kwe-
stiach technicznych, zapominajàc
niejednokrotnie uzasadniç, ˝e reali-

zacja ca∏ego projektu jest mo˝liwa,
celowa i finansowo realna. Je˝eli te-
go nie ma, projekt budzi, niestety,
brzydkie skojarzenia; inaczej mó-
wiàc - podejrzenia o ch´ç wy∏udze-
nia pieni´dzy.

- Panuje przekonanie, ˝e Unia
Europejska, jej instytucje, sà biuro-
kratycznym gàszczem i ˝e trudno si´
w nim poruszaç. Czy dotychczasowe
doÊwiadczenia zawodowe, a przede
wszystkim fakt, ˝e przebywa Pan
cz´Êciej za granicà ni˝ w kraju, oka-
˝à si´ pomocne?

- MyÊl´, ˝e tak. Mia∏em ju˝ do czy-
nienia z instytucjami brukselskimi,
wspó∏pracowa∏em przy realizacji
projektu nowego gmachu Parlamen-
tu Europejskiego w Strasburgu (Igor
Strzok jest architektem – przyp.
red.) Jest to na pewno d˝ungla biu-
rokratyczna, ale by∏oby uproszcze-
niem twierdzenie, ˝e sà to dzia∏ania
tysi´cy napi´tnowanych inercjà
urz´dników. Sà wÊród nich rzetelni
fachowcy wysokiej klasy i naiwno-
Êcià by∏oby sàdziç, ˝e zaakceptujà
byle jak przygotowany projekt
zw∏aszcza, gdy do wyboru majà
mnóstwo lepiej przygotowanych.

- A jak Pan ocenia wiedz´ unij-
nych urz´dników o Polsce i o na-

„Nie nale˝´ do ludzi trwo˝liwych...”„Nie nale˝´ do ludzi trwo˝liwych...”
Z Igorem Zbigniewem Strzokiem, przedstawicielem Gdaƒska
w Brukseli, rozmawia Gra˝yna Pilarczyk.
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IGOR ZBIGNIEW STRZOK

Urodzi∏ si´ 10 marca 1963 r.

Ukoƒczy∏ Wy˝szà Szko∏´ Sztuk

Plastycznych w Gdaƒsku na Wy-

dziale Achitektury, posiada te˝

dyplom Politechniki Gdaƒskiej

tak˝e na Wydziale Architektury.

Ponadto ukoƒczy∏ Podyplomowe

Studium Urbanistyki na Uniwer-

sytecie Warszawskim na Wy-

dziale Architektury, posiada

równie˝ dyplom Konsultanta ds.

inwestycji mi´dzynarodowych

wydany przez Ministerstwo Kul-

tury Francji i Mi´dzynarodowà

Agencj´ Konsultingowà.

Obecnie prowadzi w∏asnà

pracowni´ projektowo-konsul-

tingowà w Pary˝u. Zna cztery

j´zyki obce: francuski, angielski,

rosyjski i niemiecki.

szym regionie? Czy mówi im coÊ na-
zwa Gdaƒsk?

- MyÊl´, ˝e przeci´tny poziom
wiedzy o polskich sprawach, tak˝e
o Pomorzu i Gdaƒsku jest nik∏y. Ale
trzeba pami´taç, ˝e ci ludzie muszà
wiedzieç wszystko o krajach „pi´t-
nastki”, a tak˝e sporo o krajach
kandydujàcych. Tym wi´ksza nasza
rola; powinniÊmy jasno mówiç o na-
szych rzeczywistych, a nie urojo-
nych problemach. Ka˝dy projekt
zg∏aszany do Unii musi byç czytelny
i w∏aÊciwie umotywowany.

- Czy Unia Europejska przywià-
zuje du˝à wag´ do rozwoju regio-
nów?

- Z ca∏à pewnoÊcià. Widaç od lat,
˝e Unia stawia wyraênie na regio-
nalizacj´ Europy. WàtpliwoÊci mogà
si´ pojawiaç, gdy przyjrzymy si´
kontaktom wielu regionów Francji,
Austrii czy Hiszpanii z unijnà biu-
rokracjà, ale sà to raczej spory kom-
petencyjne. Pozostaje szersze pyta-
nie: czy Unia Europejska stanie si´
wspólnotà narodów i paƒstw, „Eu-
ropà narodów” jak mawia∏ gen. de
Gaulle, czy organizmem ponadpaƒ-
stwowym o charakterze superpaƒ-
stwa. Ale niezale˝nie od wiatrów
wielkiej polityki warto staraç si´
o wsparcie dla projektów regional-
nych i b´d´ to robi∏.

- Wiele powiedzieliÊmy o Pana na-
dziejach i celach, na koniec chcia-
∏am zapytaç, czy ma Pan jakieÊ oba-
wy w zwiàzku z wyjazdem do
Brukseli?

- Nie nale˝´ do ludzi trwo˝liwych.
Mieszka∏em doÊç d∏ugo w Pary˝u
i w Strasburgu, sp´dzi∏em te˝ tro-
ch´ czasu w Brukseli. To raczej pro-
wincjonalne miasto w porównaniu
choçby z Pary˝em, ale te˝ i miejsce
bardziej przytulne, pe∏ne ziele-
ni...Istnieje oczywiÊcie obawa, ˝e
unijna Bruksela, ze wzgl´du na
swojà hermetycznoÊç, oka˝e si´
twierdzà, którà my, gdaƒszczanie,
b´dziemy zmuszeni oblegaç doÊç

d∏ugo. Mam nadziej´, ˝e jà jednak
zdob´dziemy...

- No w∏aÊnie, mimochodem na-
wiàzaliÊmy do Pana zainteresowaƒ
architekturà obronnà, jest Pan
zwiàzany z gdaƒskim Grodzi-
skiem...

- By∏bym bardzo szcz´Êliwy, gdy-
by uda∏o mi si´ pomóc pozyskaç nie-
co euro na potrzeby renowacji gdaƒ-
skich fortyfikacji. Warto pami´taç,
˝e nie pierwszy raz zbudowano by
w Gdaƒsku jakieÊ umocnienia z pie-
ni´dzy pochodzàcych zza granicy,
choç tym razem, na szcz´Êcie, nie
w celach wojennych. Przypomn´, ˝e
w 1871 roku podj´to w mieÊcie sze-
reg inwestycji w∏aÊnie za pieniàdze
francuskie...

- ˚ycz´ wielu udanych rozmów
i osobistej satysfakcji z pracy
w Brukseli.

- Bardzo dzi´kuj´. ■

Dzieci i m∏odzie˝ z gdaƒ-
skich szkó∏ walczà o man-
daty radnych. Ma∏oletni
rajcy spotkajà si´ na II se-
sji Dzieci´cej Rady Miasta
Gdaƒska 3 czerwca br.

L aureaci konkursu og∏oszone-
go przez Komisj´ Turystyki

i Sportu Rady Miasta Gdaƒska
oraz gdaƒskich hufców Zwiàzku
Harcerstwa Polskiego „Decyzja
nale˝y do Ciebie” zasilà szeregi
Dzieci´cej Rady Miasta Gdaƒska.
Konkurs zosta∏ rozpisany dla
trzech grup wiekowych. Ucznio-
wie klas I-III rysujà obiekt, jaki
chcieliby, aby powsta∏ w Gdaƒsku.
Dzieci z klas IV-VI mogà opisaç
Gdaƒsk lub histori´ zwiàzanà ze
swym miastem, bàdê narysowaç
coÊ zwiàzanego z Gdaƒskiem.

Uczniowie klas gimnazjalnych
majà najtrudniejsze zadanie, gdy˝
czeka ich napisanie eseju na te-
mat wk∏adu Gdaƒska do jedno-
czàcej si´ Europy.

Zwyci´zcy zostanà zaproszeni
na II Sesj´ Dzieci´cej Rady Miasta
Gdaƒska, podczas której zostanà
zaprezentowane najciekawsze pra-
ce. Dzieci tak˝e b´dà mog∏y spo-
tkaç si´ z doros∏ymi radnymi i za-
poznaç si´ z pracà Rady.

W ubieg∏ym roku na konkurs od-
powiedzia∏o 50 gdaƒskich szkó∏,
z których wp∏yn´∏o 400 prac. Jury
wybra∏o 60 uczestników sesji Dzie-
ci´cej Rady Miasta.

Równie˝ w tym roku postano-
wiono og∏osiç konkurs, tak aby za-
anga˝owaç dzieci i m∏odziez
w sprawy spo∏ecznoÊci lokalnej. ■

Ma∏oletni
rajcy




